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I. Giriş

Tanm, iıılkemizdeki en ğnemli sektörlerden biıidir. Tanm sektörit bir taraftan zorun-

Iu temel ihtiyaçlan karşılayan i.iıünleri iiretirken diğer taraftan sanayii destekleyici
bil faktöı olarak ta görevini yapmaktadıı. Ülkemizdeti miln gelirin yaklaşık % 16 sı
tanm Sekdriinden sağlanmaktadır. Tanma dayalı sanayiin ihİacatta önemli bir yer
tuttuğu gözöniıne atınüğı zaman tanmın milıi ekonomi içerisindeki yerinin önemi

daha da açık otarak göriilebilk. Hemekadar nüfusumıızısn 9o 45'i köylü niifusu ola-
rak göriılüyor ise de genel niifusun 7o 75'inin tanmdan tamamen veya ksmen geliıi
bulunmaktadır. DoIayısıyla iilkemizde kişi başma düşen rnilli geliıin anması, sana-
yiin yanı sıra çif4i ailelerinin refü seviyelerinin yükselmesi ile de doğru orantıtıdır.
tanm kesiminde yaşayan aileleriı sosyo-ekonomik yönden kaıkmması is€, tanmsal
işletrnelerin kendi koşullan çerçevesinde optimal bir yatıffn ile biıim alandan en
yııksek verimin elde edilmesi ile mümkünditİ.
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Tanm rcktörilnde, tbetimden, iıfiiniin arzına kadaI her safhada bt tahm sorunlaı
bulunmakadır. Ancak, bunun dışında 1anmsal yaptdan kıynaklanan bazı sorunlaı
vardr ki, bunla[ doğudan doğruya tanmsal geliİin düşiık seviyede kalmasına, bu
sektörde kalkınmanın istenilen üizeye ulaşmamasına sebep olduğu gibi bu sahada
son derece yaraİlr olabilecek yaunm çnojelerinin uygulanmasında ü darboğadann
orıaya çıkmasına sebep olınatıadular.

Tanmsal yapıya il§kin §orunıann başınd4 optimal işleıme büyirHüğü gelmektedir.
zira, işleunenin rantabl olabilmesi için iiretim faktörlerinin optimal büyiikıiıklere
haiz olmas geıeklidir.

Bir işletnede, bitkisel tlİetime yetecek miktaİda aİazi olmama§ veya yeErli miklar-
da arazi olınanna tarşn bu arazinin dağm* şkilde, mütelif parcalatrdan oluşmasr
halinde, işleünerıin rantabilit€si düş€cektir. Dolayısı ile bu işletmede yeterli seviye-
de bİ gelir elde edilmesi mümkün olmayacağ gibi, amk işgücüniin onaya çııİnası
durumu ile de krşılaşılacaktır. Bu sonınlar genelde, ar^zi toplulaşurmasr uygulama-
sına g€çilmemiş alanlarda kaşılaşılan ve zaman zaman gündeme gefuilen konular
olup benden önc€ki konuşmacı|ar tarafından dile getirilmiştir. Tanmdaki kallınma-
yı engelleyen ve sosyo-ekonomik sorunlar yaraıan bu ıanmsal bozukluğun gideril-
mesi ancak, kırsal alan diızenlemesi, yani k§aca toplulaştrİma ile miımkii!ı oımakıa-
dr.

tr _ Arazi Topıu|aştıİması Kavraını'nm Ge$imi
YeryiizünĞ ilk arazi toplulaşğİması çaİşmalanna Avrupa iilkeleJinde başraıuımış-
ür. Bu çal§malann oldukça e,skiye dayanan geçmişleri vaıdrı. Bu ülkel€rde yiizyıt-
lardan bu yana kullanılan trnm arazileri, artan ntıfus baskısı kaşsında gidoek par-

çalannası ve ekonomik olnayan kiiçiik işlemelerin doğması ıanmsal iıretimin ve
gelirin azalınasında önemli bir e*en olmuş ve sosyo ekonomik sonmlar yaıaimrştJı.
Duruma bt çöziım buLnak isteyen bu ülkelerde, tanm politikalannın ana böliırnünü
arazi taplulaşurına çalışmaİan oluştıımaktadf .

Toplulrışııİma uygulamasında her ii.lke kendi yasal, geleneksel, ekonomik ve sosyal
şadanna bağlı olarak en uygun şekli seçmekıedir.

Avrupa ülkelerinde arazi ıoplulaşurınası gen€llikle geniş anlamda ele alınmakca ve
ıanmsal yapmın düzenlenmesi için gerekli her önlem bu isim atunda uy8ulanmakta-
dır. Bu çalışmalara Almanya'da 1821, İsviçre de 1884, Ffansa'da 1918, Potonya'da
1923, Hollanda'da 1924,lspanya'da 1953 yıllannda başlanılmışur. Uygulamalarda
geniş deneyim kazanan bu ülkeler kendi bünye ve ihtiyaçlaİına giae arazi !optu|aş-
lırma yasalannda değişiklikler yapma geıeğini duymuşlardrr. Bu nedenlerle Fransa
19,1, Polonya 1949, Baıı Almanya 1953, Hollanda l99, lsviçre 1961 yıllarınü ye-
niden, bugün yiiİiıİlfüte olan yasalannr hazıılamışlardr. (Dç.Dr.Bahıi Çevik-
Prof.Dr.Osman Tekinel seıniner bildiıisi Kasun-1988)
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Itr. Ükemİzieki Arazi Toplutaştrmısr'nm Yasıl Durumu

Tııİkiye'de aİazi toplulaşffması çatşma|anna, 7457 sayııı Toprak-Su-Teşküat ve

Vazifeleri Hakkında Kanun'un 2.maddesinin () bendinde yer alan "Ziraat Vekaleü-
nin teklifi iizgine lcra Vekilleri Heyetince kabul edil€cek yeılerde toprak mulıafaza

ve zirai sulama teİniğinin zaıuri kılüğı halıerde bu halıere miınhasıİ kalmak şartı ile
nizamnamesi gercğince aazi ve tevhidini sağIamak"hiikmtine dayanılarat başlan-

mıştır. Bu uygulama Kanunun öngahdüğü dıziık çıkarıımaksıan 1967 yılna kada,
siirmiıştiir.

Tüzüksüz çalrşmalann yİır{ıyemiyeceği gerçeğinin anlaşrlması iizerirr; l1 Temmuz

1967 ıarihinde, 6/6706 sayılı Bakanlar Kurulu Karan ile ilk arazi ıoplulaştlrına tilzü-

ğü yiiriırıüğe konulnuşüJr. Tüzüğün tanziminde, Medeııi Kanunııı 678.maddesi e-

sas alrnmışnr. Bu maddede 'ıçrağrn ve su yollannm ıslahı, baıak|ıklann kuruü.ıl-

ması orman yeüşıirilmesi, yol açılması, orman ve köy arazisi parçalannın birleştiril-
mesi gibi şyler ancak müteaddit maliklcrin iştiraki ile yapılır. Bunun için aısalann
yansından fazlasına maıik bulunan ve adeçe maliklerin ııçıe ikisini ıeşkil eden kim-
seler tarafından karar verilmesi lazımdır. Bu karra diğerleri itübaa mecburduİlar"

denmektedir.

Bu iki Kanunun ilgili maddelerine gör€ hazrlanaı ilk arazi toplulaşiİma üızüğüne

dayanı'larak yapılan çalşmalarda, hcr sınıf arazi kenü içerisinde birleştiriliyor ve

proje hazırlandıkun sonra aıazi maliklerinin muvafakatı ünıyordu. Çoğunlukla ü
2/3 çoğunıuk sağlanmadığı için oplulaşırıma projeleri uygulanamıyordu.

Daha soffa 17 Temmuz 1973 aıihü ve 1757 sayılı Toprak ve Tanm Reformu Kanu-
nu'nun yaıriirlüğe girmesi ile, ilk arazi bplutaşuİma üızuğü yiıI'ülokten kaıünlnış,
t@rak ve ıarım rsformu kanunuııa göfe çal§malara l98 yılına kadar devam edil-
mişıir. 1978 yılında Toprak ve Tarım Refomu Kanunu Anayasa Mahkemesi tarafrn-

dan iptal edilince, 2 nci defa 7457 sayılr Kanunun 2.maddesinin () bendi ite Medeni

Kanunun 678.maddesine dayanılarak, 24 Eylül 1979 taıihü ve 718231 sayılı Bakan-

laı Kııulu Karan ile Arazi Toplulaşürma Ti|züğü yaifiıİtüğe korımuşğır. Gtintİniızde
de bu tiizüğe göre arazi toplulaştırma çalışmalan sitıdiirıılmektedir.

7457 sayılı Toprak-Su Teşkilatı Kanunu'nun ipa.li ile onun yeriııe geçen 3?-V2 sayılı
'Köy Hizmelıeri Genel Müdıirıüğü'niin TBşkilat ve Görevleri tlakkında Kanun Hü-
münde Karamamenin Değiştirilerek kabulüne Dair Kanun"un l2fiaddesinin (c)

bendirıde Arazi toplulaştrma hizmetıerinin ylırüitiilmesi Köy Hizmederi Genel Mü-
dıtrıitğü'ne Verilmiş, Toplulaştırına esas ve usullerinin nasıl yapılacağı yöneüııeliğe

bırakılmış bulunmakladır.

32V2 *yı]l, Kanun'un kabuliimde sonra yeni yönetmelik çıkmadığı için, aynı kanu-

nun geçici 6.maddesine göre "yeni tiiziit ve yöneğneıik]er çıkrncaya kadar mevcua

tiizıik vo yönetmeliklerin uygulanmaslna devam olunur" hiıkmünden harekeüe çalış-
malara devam edilmektedir. tlaten ytiİıırıiikıe ow z.tllg'l,üJ€ de 2R çoğunlü siste-

mine göre pğe sahasındaki arazi maliklerinin muvafakalı esas alınmaktadr.
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Arazi ıoptulaşürmasına iıişkin bir diğer mevzuatta ıoprak ve ıanm rcformu ile iıgili
meırzrıatdf. Bilindiği gibi Anayasamzuı 44.maddesine göre "Devlet ıoprağın ve-

rimü olarak işletilmesini konımak ve gelişıirmek, erezyonla kaybedilmesini önle-

meİ ve topİaksz oIan veya yeter tcprağı buluırnayan, çiftçilikle uğra§an köyıüye

tqrak sağlamak amacrla gerekli tedbirleri alır. Kanun bu amaçla, değişik tanm

Mlgeleri ve çşitlerine görc loprağn genişliğini tespit edebilir. Topı'&sız olan veya

yet9r ıoprağ,ı bulunmayan çiftçiye tQrak sağlanması ihetimi düşiirülmesi oranlan-

nrn küçiiltiilmesi ve diğer toprak Ve yeraln serveılerinin azalması sonucunu doğuı-
maz.

Bu amaçla dağığtan topraklar böıiinmez. Miras hiikümleri dışrnda dewedilemez ve

ancak dğtılan çiftçilerle mirasçılan tarafindan işleülebilir. Bu şnlann kaybı halin-

de d,ğıtılan ıoprağın Devleçe geri alınmasına ilişkin esastar Kanun'la dlizenlenir"
hiiknü ile loprağa ilişkin ana kıırallar vazolunmuştuf. 1982 Anayasasından önceki
yasalarda aynı prensipleri görmekteyiz

lşte bu pıensipten harekeale mülga 1757 sayılı Kanun ç*anlm§tır. Bu kanuna göre

Şaıılrurfa ili 1,||,1973 tarihinde "Toprak ve Tanm Reformu Uygulama Bölgesi" o_

lrak ilan edilın§l.iı. İan brihinden itibaren 3 yllıt stire için mülkiyet duıumunu sa-

bit tıtmak maksaüyla her tiırlü devir, ıemlik ve zilyedik devı,i yasaklanmışüİ. Böy-
leükle Şanlıurfa ilinde kamulaşurma hizmeüerinin 1.11,1976 ıarihine kadar bitiril-
mesi amir kıluımştır. Bu siae içerisinde 690105 dekaı arazi kamulaşurması yapıl-
mıştır. Kanunun loplulrştrmaya ilişkin hııkümleri uygulamaya 8eçirilmemiştiİ.

Daha sonra 22.11.1984 kabııl ıarihli olan ve l Aralık r984'de yiirtlrlüğe gaen 3083
sayıt "sulama Alanlannda Arazi Düzenlemesirıe Daiı Tanm Reformu Kanunu"
1757 sayılı Kanunun yerini almışıır. Bu Kanunun uygulanmasına iüşkin olarak ha-

aİlanan 85/9588 sayıh Bakanlaı Kuİulu Karan ekjnde 29 tlaziran 1985 arihinde
yayınlamlat yüiirıüğe giren "Sulama Alanlarmda Arazi Dilzenlemesine Dair Tanm
Reformu Kanunun Uygulama Yöneğneıiği" Tanm ve Toprak Reformu uygulamasr-
nm ikinci arıa mevzua[ olmuştur.

Bu çalşmalar bitirildikten sorıra uygulamaya goçilmiştir. Sulama alanında aızzi dü-
zenlemesi-ııe dair lanm reformu uy8ulama alarrı, dağhlacak "toprak normu" ile "sa-

hibine bırak lacak arazi " esaslan 86i10730 sayılı Bakanlar Kurulu Karan ile 16
Hazi .ın 1986 ttrihinde ytir'ürlüğe girmiş&. Bu larihten başlıyarak Şanlıurfa ili yeni
den uygulama bölgesi olarak ilan edilrniştir.

3202 Sıyü Kanun-30t3 §ay r Kanun ve Bu Kanunlaılı İgıli Yönetmetiklerin
ve Tüzllkl€rin Amaç, Kapsam Agsından Faı-ftlülrlırı

l-A) 32@ sayü Kanunun geçici 6.maddesi gereğince yilriiılüğe yeniden konulan 7/
1823| karar sayılr tiizükte ioplulaştırma "Toprak Koruma ve Tanmsal Sulama



Teiniğinin zorunlu hlöğı durumlarda" arazi toplulaştırmasının yapılacağı belirtil-

mektediİ. Aynca toplulaşttma yapılacak haller;

a) Paısellerin st ıa yöntemlerinin uygulanmasını, togak koruma önlemlerinin a-

lınmasını gtlçleş..ıJek kadar küçülmüş ya da biçimterinin bozulmuş veya değişmiş

o[ması,

b) Proje alanında lopoğrafik durumun parsel sınırlanna bağlı kalmadan arazi düzen-

lemesini gerektiımesi,

c) Pfoje alanınüki parsellerden bazılarının yollaıün ve kanallardan yararlanama-

masr,

d) Bir sulama ya da toprak kouma projesinin gerektirdiği yeni kanal ve yollaıda

parsetlerin paıçalanm* durumunda olmafl ,

goekmekıedir.

B) 3083 sayılı sulara atanlannda arazi düzenlenmesine dair tanm reformu Kanunun-

ü amaç; "Top}ağın v€rimli şekilde işletilmesine korunmasına ekonomik [iıetime

imkan veımeyerek parçalanan tarım topraktannın geıeküğinde ve imkanlar öıçüsün-

de genişledlmesi suıetiyle toplulaştırma gibi hususlaı dışında esas ağırlıklı amaç;

a) Yeterli toprağr bulunmayan ve iopraksız çifçilerin ziıai aile işlameleri kuıabil-

meleri için devleün mütkiyeünde bulunan ıopraklaIla lopraklandınlmaIannı, destek-

lenmelerini, eğiülmeterini,

b) Yeni yerleşim yerleri kurmayı, mevcut yerleşim yellerine eklemeler yapmayı,

c) Zorunluluk halinde tanm arazisinin diğer amaçlara tahsisini düzenlemeyi,

d) Dağrıılmayan tanm arazisinin değerlendirme şklini belirlemeyi,

e) Bakanlar Kurulunca gerekli görülen diğer bölgelerde gayrimehkullerin milli gü-

venlik nedeni ile mülkiyet ve ıasarruf şekillerinde ve yeıleşim yerlerinde düzenle-

meleı yapmayı

öngörmekted ir.

Görüldüğü gibi 3083 salılı Kanun'|a 3202 sayılı Köy Hizmetleri Mevzuatına göre

yapılan toplulaştıİmalarda toplulaştırma sonucu ulaşılması isıenilen amaçlar farklı

oımaktadır.

C) 3202 sayıtı Kanun'un geçici 6.maddesine istinaden yiirürlüğe konulan 7/l823l

say r tiizüğe göre toplulaşurma yapılııten toplulqtırma projesi alanı içerishdeki a-

şınmazlaı kamulaştınlmaksızın paçal edilmekte, mütk sahiplerinin elinden ayni hak-

lan alınmamakta, toplulaşhrmaya katılan arazisi ofanında mülk sahibine ıslah edil-

miş eşdeğer arazi verilmektedir.

Oysa 3083 sayıtı Kanuna göre yapıtan toplulaşğımalarda reform bötgesi içinde kalüp

toplulaşürmaya ıabi olacak arazi, kamutaştıİılalak paçal hale getirilmekte, arazi top-
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lülaştırma tiizüğiintin aksine, toplulr§Eİmaya katrlan arazi oranında mülk sahibi aıa-
zi alamamakıa, toprak rcformu bölgesi için teşit edilen toprak normunun tisti.iİde
.kalan milcaİ dağıtıma tabi tuürmakıadıİ. Toplulaşurmaya kaıılan toprak miktan ara-
zi normunun alünda ise norma uygun aıı toprak verilmekrcdir.

Arazi Trylulaşnrma Tğzüğünde ıopraksız çifçiye bprak verilmesi prensibi bulun-
madığı için ğazi toplulaşğıma alanı içerisinde kalan topraksız olarak kalmalcadır.
oysa reform işlemlerinde topraksz çifçiye oprak nonnunıı uygun tanm ar^zisi ve-
riımğkıedir.

D) 3083 sayılı yasaya göre }apılan toplulaştrma işlemi zorunludur. Oysa 3202 sayı_
lı yasaya dayanan arazi toplulaştrma üızüğüne göre yapıIan loplulaştırmalarda Me-
deni Kanunun 678.maddesinin aradığı oranlarü muvafakat almak gerekmektedh.

E) 3083 myılı yasaya göre Tanm toüprağ,ının dağıEmında; faydalananlar tespiı edilen
rayiç üzerinden boıçıandınlmaktadırlar. oysa arazi Toplulaşnnha Ttizüğünde ıoprak
rİağumı bulunmadığ için bu anlamda bir borçlandırma da söz konusu olmamakta_
dır.

D Arazi Toplulr§ğrma Tiizüğilne göre yapdan ıoplulaştrmalarda §Iem muvafakata
bağlı olduğu için paçal edilip lslah edilen arazinin yeniden dağıtımında derecelendiı-
me işlemini derecelendirme kurulu yapmakıadu. Bu kurula köy muhtaİlan, vaİsa
belediye başkanlan, arazi sahipıerini @msil eden tiyeıerde katılnaktadu. 3083 sayılı
Kanun uygulamasında böyle bir kıırul bulunmamakhdır.

G) Öte yandan 3083 sayılı kanun, dağıt an topraklar üzerinde usanuf tahüdi baş-
lıklı ll.maddeyi geıimişdr. Bu maddeye göre "Bu kanuna göre dağlnıan topraklaİ
bölünemez. Miras hükİimleri dışında başkalanna dewedilemez. Ancat dağıhlan çifı-
çilerle miraşılan arafindan işletilebilir, Bu arazi kamu yaran üşında hiçbiı ayni
hakla kaydanamaz, haczedilemez, satış vaadine konu ediıemez, kiraya verilemez"
ancak sahibine bırakılan ıoprak o bölge için ıespit edilen dağum ııormundan daha
ktıçıık paİçalara httkmen veya nz^en bölünmek suıetiyle devt ve ıemlik olunabilir.
Bu husus loprak siciline şıtı edilebiliı.

Uygulama bölgelerincle kendilerine tanm oprağı bıralolanıann ölümü halinde bıra_
hlan tanm toprağ o bölge için Espit edilen üğum normundan az oıınamak tız€İe
ve işletmeyğ aiı aıt yapı ve ıesisler ile aıaç ve gercçler, genel hi.ikümteİe göre mias-
çılar aıasında ıaksim ve ifraz edileıek miras oraklığma son verilebilk.

Görtılduğü tızeıe 3083 sayılı Yasa'da dağıülan topraklar t|zerindeki ıasarrufa ıQra-
ğm parçalanmasıru önıemek amacıyla ahditler getirilmiştir. Arazi toptulaüşİİma ffi-
zıığünde bu ıiiİ u§anufu rahdit edici hiikümler butunmamakİadır.

Arazi Toplulaştırmasının Bugünü Ve Geleceği

Bilindiği {lzere l960't yıllaırla başlayan arazi toplulaştııma çatışmalan bugüne ka_
dar yeerli bir seviyeye ulaşnrılmamış ülkemizin gelişmesi açsmdan son derece ö-
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nemli olan bu hususa gereHi önem verilmemiş, yı*anda açıklamaya çalışnğm gibi
hala iilkeınizde arazi toplulaşffmasına ilişkin qsasıı biİ yasal düenleme de getirile-
memiştir.

Benim elde ettiğm bilgilere göre 1960'lı yllardan bugüne kadaİ sürdiirüıen çalışma-
laı sonucunda yaklaşık ı20 bin hekurlık sulama alanında arazi toptutaştırmas uygu-
Ianmışur. Halen GAP projesi kapsamında DSlbe yüriitiilen sulama projelerinde
1989 yılında DPT koordinatörlüğiinde olnak i|zere 63 bin hektarlık alan ile t99O yı-
lmda Tanm Reformu Genel Müdürlüğünce ihalesi yapılan 80 bin hekuıl* a|anda
3083 sayılı yasaya göre ıoplulaştırma çalışmalan siidürülnekıedir. Ülkemizde eko-
nomik olarat sulanabilir tanm arazisi 8,5 milyon hekıar olup, bu miktann % 46'sına
karşıIık gelen 3910 bin hektarl* saha sulamaya açılmıştır. Sulamaya açılan sahalar-
daki arazi oplulaştııma 7o 2,5 civannda katmışnr.

Sulamaya açılan bu mikıann, ı724 bin hektarlık kısmırıa kafşılık gelen btı},iik sula_
malar DStce işletıneye açılmışnr..Özellikle bu büyiü projelerde tçtulaşnrma uygu-
lanmamasr çok büyük sosyo_ekonomik kayıplara neden olmuş ve haıa olmahadıİ.
GAP pmjesi kapsamında ı693 bin hektarl,k sulama alanı mevcut oıup, bunun halen
7 bin hekıaflü kısmı sulamaya açılm§ 2l4 bin hekurlık hsmı ise inşa halindedi.
Sadece GAP bünyesinde gelecekte sulamaya açıhcak olan ı686 bin hekıarl* atanda
toplulaşğma yapılması sözkonusudur. Bu rakamlardan ükemizdeki arazi toplulaş-
ttİması çalışmalannın yeterli seviyeye ulaştırılamaması nedeniyle çok büyiit sosyo
ekonoınik kayıplara uğrarulüğı ve halen de bu kayıplara uğranılmaya devam edildi-
ği sonucunu ortaya ç*makta&r.

Ükemiz anm sektörilnün geIişmesi açısından arazi loplulaştırmasmın önemi onada
olnakla berabeı bu konuya yeierince önem verilmediği anlaşılmaktadır. Mesleği_
mide de yakından ilgili olan bu konuü m€Vcut yasalaIla sonuç almanın mümkün
olmayacağ yukanda verdiğim izahat ve rakamlardan da anlaşılnaktadır.

Haıen yürtıİlilkteki mevzuat yeterli olmayıp farkh amaç ve esaslara dayanmaktad]İ.
Bu farklılıklann giderilmesi ve arazi toplulaşnrma çalrşmalarına bız verecek bir top-
lulaşurma kanununa acilen ihüyaç duyulmaktadr.

Bugiine kadar ki uygulamalarda dikkaıe ahnaİak haz [lanacak bu,kanunla nasıl kent-
sel aıazi diizenlemesinde İmaı Kanunu esas alrnaıak ilgili kurum ve kurpluşlanııca
ber yerde aynı esaslara göre uygulama yapılıyorsa bu ToPtulaştma Kanunu ile de
ilgiü kurum ve kuruluşlar kendi yiırıırüğü pfojeıerde aynı esaslar dahilinde arazi
loplulaşurması yapabiImeliür. Ben burada bu Kanunun içeriği nasıl olması gerekd-

ği konusuna girmek istemiyorum ancak halen çok }avaş yürüyen toplulaşuıma çalrş-
malanna hz kazandırmasını ve faıklıhklan ortadan kaldırmaya imkan tanınmasını
öneriyorum.

Yukanda açıklamaya çalıştığlm sebepterden dolayı ihüyaç duyulan yeni bir Toptu-
laştrrma Kanununun tlncelikle yürihlüğe konulması için odamız ve ilgili diğer mes-
lek odaıan iıe birlikte TBMMne öneriler geürilmeli ve bu konunun önemi anlaul-
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malr diyor hepinize saygılaı sunuyor beni dirüediğiniz için leşekkllı ediyor ve soru-

lannız bekliycrum.

BAŞKAN- Teşekkiirler Sayın Bayram. Zamanımız geçıi; am4 yine de sonılann trı-

tışılması yararlı olacak. Bu nedenle, sorulan cevaplanüracak arkadaşlanmzın bura-

da hazu bulunmasında yarar var. Eyet, sayın aıtadaşlar kısa olnak tlzere liiden, E-

veı sayın Gırrkan. Lüıfen özet olarak....

PRoF. DR. oNUR GÜRKAN, Sorular faslını benimle açmak bereketsiz oluyor

diyecektim; ama, bu defa gaüba berckeü olacak.

Çok hsa olacağmı sanıyorum; çllnkü, benim sorum da kısa. Aynı soruyu ben bu de-

İa Zerrin Demirel'e yönelıınek istiyorum. Biraz önc€ Sayn Edran ve Gö§in Sey-

tam'a yönetniğim,soruyu; çtınkü, onda da aynı şyloi gödedim

BA§KAN- Soruyu lekrarlar mısınn?

PROF. DR. oNUR GÜRKAN- Arazi Ve rcprak deyimlerinin kullanılış benim ka-

funda kanna§a yaratE. Acaba bir gerekçeleri var mı? Konunun uzııanı insanlar, bel-

ki bir bildikleri var diye diişünüyonm. Çünktı, zerrin Demiıel'in konuşmasında hem

ıopak gçiyordu. hem de arazi geçiyordu. Teşkkür ederim.

DoÇ. DR. ZERRİN DEI\,IİREL- Kırsd aran di.ızenlemesinde normal koşullada

çeşitli işlevleri var. Kırsal alanlarda dlizenlenen şeyler, otı,rına, çalşma, dinlenmg

ukşun, kmat alanın bu işlevleri arasında bir denge kıınııak, bunlaı arasınıla biı
planlama yapmak gerekiyor, Böyle olunca, ister isıemez kırsal alandaki topraklarda

da kendiliğinden bu sınrflanma onaya ç*ıyor. Bunlaıdan bir tanesi, toprak- Toprak

dediğirniz şey, aslmda tanmsal amaçlarla kullanılan yeıler; ıaılalar.

foincisi, arazi dediğimiz barlüm ise, kırsal alanda bulunan; ama, unmsal amaçlann

d§ındaki kullanrmlara aynlınış olan yoler. Az tınce söylediğim gibi, endilstri alan-

lan, ki§ük sanayi alanlan, yeni yerleşim QöIgeleri, kensel alanlann üşında kurulan

yertc, Buralarda da biİ arazi diİzenlemesi yapılacatür. ondan soııra, toprak dtızen-

lemesi içiııde de arsa diızenlemesi. Ben bu üç terim arasındaki farh böyle algılıyo-

rum.

BAŞKAN- Toprağı da arazi ıizerinde bir vaılık sayarsak, ornıan, maden, toprak,

hepsini alılıS arazi diye alıısak, heıhalde sorun çözümlenir.

bn. Hı.ı»uu ÖzEN- zenin Demirel konuşmasında disiplinler arası bir uzman-

lü tanımıaması yaPu ve çeşitli meslekİeri bu arada,hariı, kadastro mühendisıerini

de onun içinde saydı. Benim bilebitdi§m kadanyla Tilrkiye'de bu uzmanlık alanıan-

nın hiçbirinde lisans diizryinde bu işıer, bu düzeyde, onun tasawur ettiğ dalzeyde

muhtemelen yapıimıyor. Acaba, lisans iistii dİizeyde bi.r eğitim mi önerdi?

İkincisi, Mümtüz Baıram'la zerrin Demirel'in yaklaşırnlan arasında berıce ço& tl'
nemli farklar vaıdı. ıkisi de bu faıkıara dikkat etüler mi, etsnediler mi? Etıilerse. her

füsi de bu konuda bt şey söylemek isterler mi? Teş9kkiiİ ederim.
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BAŞKAN- Faıto bilmezlerse cev4 veıemezler.

DoÇ. DR. ZERRİN DE]I{İREL- Ben yanığ vereyim. Bizim mesleğimizin göıev
kapsamı, insanlann daha onurlu, daha rahat, daha iyi yaşamasını sağIama doğrultu-
sunda gğnişlemiş. Böyle olunca da, bizim mesleğimizdcki tek düze bilgi birikimleri
bu çok amaçlı beklenıilere yanrt vermekten gitıikçe uzak kahyor. Bana kalıısa, li-
sans üstü dtlzeyinde değil, daha lisans düzeyindc son sınıflara doğru belli konularcla
seçmeli dersler konmalr, yani öğrenciler bir yerde ilgi duymadıklan, ilgilenmeye-
cekleri konularda beyinlerini doldurmak yerine temel derslerin dışında, son sınıflara
doğu, hangi konuda çalışmak isüyorlana, o konuda seçmeü ders alaıak, o konulara
ağıılrk vererek ve o konularda daha bilinçli, daha bilgili, daha yeterli yetişmek duru-
mundaörlaİ. Bana göre, uzmanlaşmaya, lisans üstii düzeyinde değil, lisaıu diizeyin-
de ve son sınıIlara doğu başlamat gerekiyor diye düşünüyorum.

MÜMTAZ BAYRAM- sayın Başkan, sayın hocamın herhalde kastettiği, bilemi-
yorum, ben, zefrin llanım da yeni kanun önerdi gibi, geldi bana. Ancak, o Tiirki-
ye'de sorumlu bir kuru.luş olsun. Sanıyorum, sırf toplutaştımaya il\kin veya arazi
dilzenlemesine, kavram biraz kaıgaşa yarauyor; ama, bense, şu anda önemli olan,
önceükle biı kanuna ihüyaç olduğu ve Ttırtiye'de böyl€.bir örgüİıenmeye şu anda
gitsnek, §anıycum, çağımız süratle ilerliyor. Almanya'd4 işte biraz önce bahsetti-
ğim, bu işe l8001erde başlanm§. Biz l960laıda başlamışız, daha DO bin hekıaı ya-
pabilm§iz. Rat<amıar verdim ki, biraz çarprcı olsun..Halbuki, 4 bin hekar sulamaya
açmışız, 8,5 milyon heitaı eionoınik olarak sulanabiliı pounsiyelimiz var; fakat,
l00 biııler civannüyız: Bunu çağımzda, siirat çağrnda nasl yakalayabiliriz? Beniın
öneıim de, kanun lek olsun. İgili kuruluşlar, haüa kadastro dahil -yani olabilir be_
nim kişisel göriişUm- bu konııda kendi bünyesi içerisinde bir şy kurarak, bu konu-
da ülkemizdeki ersikliğin giderilmesine yardımcı olabilir kanaatindeyim. Teşekkiir
ederim.

BAŞKAN- Taımin oıup olİnadığmı §ormayacağırrı; çünkü, büttin konuşmacılann
sorulan biain, ondan sonra belki y€ni soru sormaya gerek kalınayacak

DoÇ. DR. ZERRİN DEMİREL. Şimdi, galiba Miimtaz Bey'le şurada aynldü: o
konuya doğrudan bir yasa önerisiyle, yani yeni bir yasanın lqırulması ile gildi. Doğ-
ru, haklr. Belki, biı yeni yasa gerekebilir; ama, böyle bir başlangç ite b€n olaya yak_
laşmıyorum. Bğıa göre ilk önce, konuşmamın başında da beliruiğm ve Haldun Ho-
canın da aynnüladığr 8ibi, ilk önce krsal alanı yeniden düzenlemeyi ya da aıazi top-
lııIaşırrınasmı, kavramlar hayli kanşıı, bunIann öncelikle biz hedenerini betirlemeli-
yiz. Bu hedefleri belirledikıen sonra, hedefler zaten içeriği koyeakır. Bu hedeflere
ulaşmak için şu, şu, şu faaliyetleri, önlemleri, eylemleri yerine getirmeüyiz.

Bunlaİ belir|eİıdikton soııra, işle bunIan gerç€kıeştirmede bize gerekli olan kurallar,
yani yasal yetkiler, hangi yetkiye dayanarak, biz, bizden beklenen bu faaliyeti, bu et-
kinliği yerine getircceğiz? Bunu kim yapacat, hangi insan yapacak, hangi donanım-
tan kullanrağz ve bizim politikacılanmz bizc hangi hsıüamalan, hangi yeıkiyi,
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ne lQdar pafayı, ne ka<tar insam, bu konuda istihdarn edebilecek ne tadar ziraaı mü-

hendisi, haİiıa mühendisi, bitgisayaİ mühendisi, orman mühendisi; bunları bize ve-

recekler ve büti.in bu faaliyeıin bileşnleri ıasanmlaııırken, az önce söylediğim gibi

hem örgütset yapı, hem de bunlan gerçekleştirmek için bize gerekli olan yasal yeıki,

yasayı, onaya koyacakğr. Galiba, Miimtaz Beyle a}rıldığımv yer, özünde aynı ol-

makla beraber sonuçta belki birız farktıık gösteriyor.

BAŞKAN- Teşekkü ededz. Gerek onıruşumuz, geıekse konuşmalanmız panele dö-

nüştii. Sayın Tokmanoğlu, lüden...

PROF. DR. TAHSİN ToKMANOĞLU- Teşekkiır ederim. Benimkisi saudan zi-
yadp bir küçü ilave olacak arkadaşlar. Her üç konuşmacı da arazi PlaJrlamanın öne-

mini anlatntar, sağlayacağı faydalaıı anlailrlaf. Kendilerine çok çok teşkkiir ediyo-

nrm.

İki yıl önce İstanbul'da Yıldız Üniversiıesinde bir Alman foto yorumlamayla ilgiü
bir konferans verdi, uydutardan çekilen fotoğ.raflarla nasıl yorumlama yapüya, ne

fayda|ar sağlanıyor, biraz da bunun bnmdaki eıkileri üzerinde önemle durdu ve ko-

nuşınasmın sonunda dedi ki, "Tiiıkiye AT'ye girmek istiyor. AT ni§in kurulmuştur

biliyor musunuz?" dedi. Biz bir bakışnk. Aİkasmdan "Avnıpa ülkeleri öıeden beri,

daima l yıllık zoraki ihtiyaçlannı planlaı, tespit eder. Gelecek sene bu ülkeııin şu
kadar buğdaya, şu kada arpaya, şu kadar şuna, bu kadar buna ihüyacı vardır diyerck
ve fuetimini de buna uygun bir şekilde yapaı.' bk müddet sonra demişler ki, 'Her
ülkenin kendi içinde bunu yapması zor oluyor. İki, tiç ülke, beş iilke biıleşelim; beşi-

nin birden ihtiyacmı tespit ederok, iiretimimizi yapalım. Arazi kullanmasını buna
göre planlayalım" demişler ve AT buradan &ğmuş Alnan, "Şimdi, size soruyo-

rum" dedi, "Siz AT'ye girerseniz, ATnin yeıkilileri size, gelec€k s€ne şu kadaı buğ-

day, şu kadar soğn, şu kadar patates yetiştiİeceksiniz derse, bunu yapabiıecek misi-
niz?" dedi ve şunu da ilave etü: "Son olarak ATye giren ülkeler bu göıevi yerirıe ge-

tiremiyorlar, ATnin çalışmalannı aksatıyorlar" dedi. Onun için arazi kullanmanın
pıanlanması ATye girmemiz balamından da son derec€ önemli Almanın bu söziınü
hepinize duyurmak isıedim, bir.

İkincisi, arkadaşlaı toprakla arazi arasındaki fark, hepimizin bildiğ iizere üyece-

ğm, verimli tanm arazilerine genel olarak loprak diyonızi onun üşndakilere, tarı-
ma elverişli olmayanlara da arazi diyoruz. Fakat" o arazi, bir siire sonra verimli hale
geıirilebiliyor. o zaman da ıabii toprak olrcak. Meseıa, son yıllarda Bulgarlann yap-

t]ğı bü çalışma var, çok ilginç. Bulgan ömek göslerdiğim için ğzülüyonm; am4
gerçek bu. Bütiin kırsal dağdaki yamaçlaıa ceviz dikder. lQyalık araziyi, kayaİt
yamacı keski çekiçle oyara} çukurlan açtılar, uzaktan toprak geüdiler, orayı saksı
haline koydular, içerisine ceviz fidanı dikıiler ve çok miklarda ceviz yetiştiriyorlar,
yakında bize ceviz sataİtar. Biz ise ne yaptık? Son 20 sene önce, çoğunuz haİİlaya-
caksnız, ceviz ağaçlann kestilç İtalyanlara sattık, onlar da mobilya yapğ, bize satu.

Ceviz ağacl ve daha birçok ağacın kökü ıoprak iireten bif fabrita gibidir. Kayayı eıi-
tir, loprağa döhüştüriir. Dolayısıyla da, bir müddet sonra da o yamaç tamamen top-
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rat haline döni§üyor. Ayru şyi 70_80 sene önc€ İalyanlar bize Egs'de yapm§lar,
zeytin ağaçlanmuı sahn aımrşlar, zeyünden mobilya yapmışlar. Bunun sonucu ola-
rak da Avlupadaki zeytin piya§asında bizi att eğııişter. onun için toprak refcmu de_

ğil, arazi reformu denmesi çok üha uygun alacakıır ve arazilerimizi de verimli hale
geıirmeliyiz. o zaman da fakir olan oIman köylusü hJrranlabilecektir. Teşekkth e-
derim.

BAŞKAN. Biz teşekk'ü ederiz. Sayın Mehmet Doğan...

MEHMET DoĞAN- Efendim, ben diizenleme sırasının hangi kİiterıere gfto belir-
lenmesi gerektiği §orusunu sormak istiyorum. Yani, diizenleme suufı belirlenirten,
mülki smırlaı mr esas alınmalıdır, }oksa o Eıgede bprak büyüklüğü mü aıikkate a-
lınmüdır? Bu konuyu öğenmek istiyorum, Teşkkia ederim.

MtiMTAz BAYRAM_ saym Mehmet Doğan'ın sofduğu soudaki esas otan altya-
pı, yani orada bir sulama şebekesi var ise veyahut düşüntiiüyorsa, bu sulama şbeke_
si esas aiınarak ditzenleme sıntn gedfilecek. Bu gayeı doğaldır. Bunun dışmda baş_
ka bir şy di§ünmüyoruz. Yani, sınır olarak eğer loplulaşıırma atanının sınınnı kas_
dediycsunuz ıabii, topluıaşurma alanmın smıri şu andaki uygulamada o ytrdeki
sulama pıojesinin sınırlanna dayanmakıadr. Bunun dlştnda, ben bugiine kadarti uy-
gulaınalarda da ileriye gidildiğni saıımıyorum. Sadece sutama alanıyla sınırlı kal_
makğı. Teşe}kiir ederim.

BAŞKAN. Sayın Erkan ...

PRoF. HÜsEYh{ ERKAN- Efendim, ne kadaİ geniş seçilirse, pıanıama açısın-
dan o kadar iyidir. Sulama, başta bayınürlrk hizmetleri sınırlan neıeye kadar uzanı-
yorsa, o kadar iyi. Ancak, ıabü idari biıimlere, mesela, ATTye g&e hizmet yapma-
ya gir§iİseniz, diyelim ki, muvafakat meselesi vaıdıı, köylü, bir köy birimini, idari
Üirimi almak zorundasnu. Onun yanında, işte derecelendiımtde aynr şkilde bina-
hm sıkmtııaİ Vaİdır. Fakat, buna rağmen olabildiğinde geniş belki birtakım hizmet-
leri köy bazmda, idari birimde; ama, birçok köyü yan yana di§ünmek sureüyle, gc-
n§ alaıarda... Niıekiı,4, buna pralel olarak ATTde -Lütfen ATT derken, yanlış an-
lamaym; Aıazi Toplulaştııma Tiizüğil'nden söz ediyorum- 3083 sayılı Kanunda ata

snrın olabildğnce geniş, bazen köy sınııı, bazın köyiin bir kısmı, bazen köyler s-
nın veya köyıerin biİ kısmı gibi, havza sınm gibi alınma$ öngörülmüşıilİ. Temeıdğ
bir ksıılama yoicıır.

Derccelendirme ve muvafakat işlemleri açısından zorunlu yapılmadığı takdiİde idari
birim sılonnsı var; am4 kanaatimce, İsviçre'de de öngör'üıen, dikkat ettiğim kadany-
la bu, otabitdiğnce geniş alanı toplutaşürma sının olarak... Çünkü, pek çok ba},rn-
dırlü} hizmetini bir arada getirmek zorundasınu, getiıiyonunuz; öyleyse, olabildi-
ğince gen§ alanı birs arada düşiinmeıde fayda vaı.

Bizim 4ımzdan da, efendim bir köyde oturmakta; ama, başka köylerde toprağ o-
lanlar vaı. Olabildiğince o açıdan da binakım kaıkıIan, faydalan otabilir. Teşekkill
ederim.
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BAŞKAN- sayın Ko}tncu...

DoÇ. DR. DAVUT KoYtJNcU, Efendim, bğnim sorum kısa olacak, şöyle; Ta-

nınÜ topluıaşnrmanın veriıni artırdığ ve bunu mudaka yapırıamfl goektiğini ko-

nuşmacılanmz belintiler ve Tükiye'de yapılııi projelendirme çalışmalannın soıuç,

ıan'aınıınaaıgını oa, aıtadaşımz Mümıaz bcliİtti. Çok i]ginç, geıçekten bu kadaı ol-

duğunu bilmiyordum ben.

Bau Avrupa aa toplulaştjlrna ça!şmatannrn çok uzun yıllar üıce başlaiıSnı da bili-

yoruz. Acaba, BaE Avrupa'da bir başanszlık olayı oldu mu, bizde başansızlrk olay

neleıe bağlanıyor? Bu kadar yıllar içerisinde niye hala başarısız biı yasal dü"nnleme

yapıyoruz? Bunu öğenmek isıiyorum. Teşekkü ederim.

BAŞKAN- Eveı, buyurun.

MİiMTAz BAYRAM- Ben Sayın Koyuncu'nun sorusuna şöyle girmek isıiyorum:

Batı Avnıpa iııkelerinde baynsız, bildiğim kadanyla olunmadı ve halen bu çalışma-

lar da başanyla yiiriiıiıtüyor. Ancak, ülkemizdeki başansız olunmasının sebepleri

pek çok. Bif defa, yasaludan kaynaklanan sorun|ar vaı. Yasadan kaynaklanaıı so-

run, mesela bir tanesi, muvafakata dayü toplulaşurma söz konusu, tiİzüğe göre, Ta-

bii, muvafakatlar verilemiyor. Konu çiftçiye... Bizim ülkemizdeki insan|ara yakla-

şım şöyle: Yani, hepimiz mühendisiz, en iyi sulama kanalı nereden goçer, onu he-

saplar, ona göre dizayn ederiz. Ancak, aıtık Amerika'da veya Avrupa da böyle değil,

İnsan fakıörü, yani orada yaşyan insanlan da gözönüııe alarak, kanallcı veya yolla-

n inşa eEnek duİumunda mühendisler. Onun için Amerika'da müh€ndislik fakiılleIe-

rinde sosyoloji bölümleri kondu. Şunu söylemek istiyorum:

Başansız olmak derken, bif lanesi yasalardan kaynaktanan başansıdü, Başansz ya-

samız var, başrısz sonuç alıyoruz. Yani, loplulaşğrma, bana göre, zorunlu olmalr;

çOnkü bizim ülkemizin koşullan bunu gerekıiıiyor. Yani, oradaki insanlara topıul,ş-

tlrma çalışmasından önce gidip birıakım eğümler verilmeli, insanlarla konuşmalr,

Biz, hem€n kağrü, kalemi elimize a!ıyoruz, projemizi çizmeye başlıyoruz, haydi uy-

gulayacağz. Tabii sonuç alınamıyor, yani bu tiir yaklaşımlarla"

Bir diğ€r konu da, tabii, loplulz§trrma, mesela ilgili kuruluşlar arasıııda tmrdinas-

yon eksikliği. Özellikle, bunu yaşıyoruz. Devlet Su §eri'nin uyguladığ pro!ıdo

Köy Hizmeüeri Veya Tarrm Reformu, toplulaştırma uygulaması yapaıken, biratım
olumsuz projeden, uygulayıcı her kurumun farklı olmasından birtalım olumşız so-

nuçlar, yani iıgili koordinasyonunun zamanında kurulmasından... Bazı haııerde me_

sela, proje deği$imek gerekiyor. Onu yapacak ünite Devl€t su lşleri, toPlulaşüma-

yı yapan bir başka kuruluş... Koordinasyonsuz|uktan kaynaklanan s*rnular, Yani,

sorumsuzlu meselesi de var bu işin içinde. "Bana ne, sorumlu ben değdim, o" diyor

mes€la. Yani, o iş uzayıp gidiyor ve sonuç alınamıyor.

Ben, bunım en büyü eksikliği olarak, öncelikle bir yasa olarak göriiyorum, sanyo-

rum. mesbıa, Devleı Su lşleri olaıak biz, kendi yiıürüüiiğiımi|z projelerde kendimizin
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ıoplulaşğma yapmasını, yasal bil teklif olarak getirdik zaten. o, bugün Tiirkiye'nin
gündeminde aslında. Köy Hizmeıleri de kendi yiirüııüğü pırojeleıde yapmalı diyo-
ruz. Taım reformu ü yapabillnğli; çünkü, çok büyiik bir \imiz var. Yani,4 milyon
h€ktar arAz i sulamaya açılmış toplulaşurma yok. Biz bugün 8öriiyoruz ki, buralarda

sulama randımanr çok düşiİk; işte birtakn sorunlan arkadaşlar, hepimiz anlatük.
Yani, yol ve su ağı uygıın teşekkiıı etmemiş... Sorunlan çok büyİık o sektörün. Tabi-
i, ilretim azalması söz konusu. onun için, Tiırkiye'de bunun çözümünü ben, bir ku-
ruluşolarak görüyorum... Yani Köy Hizmederi 30 yılü, bu güne kadar 120 bin hek-

laı yapabilmiş. Halbuki, potansiyel oriada. Başansızhğn sebeplerini de ben bunlara

bağhyorum. Teşkkiiı ederim.

BAŞKAN- Buyunın.

DoÇ. DR. ZERRİN DEMİREL- Toplum düzeyindeki büyiik faaliyeti toplumdan

soyutIafsamz, başanlı olamazsınız. Sanıyonrm, bizdeki 30 yıllık uygulamada az t!n-

ce yansıda da gösterdiğiniz yasa maddelerinin hep birbirinin tekrafı olması bunun
gösteriyor. Bau Avnıpa ülkelerinde bu yönde önemli gelişmeler olmuş, kendilerine
göre şüphesiz başansızlıklan vardıı; ama, genel çizgileriyle bayrıIılar. Bu da arazi
toplulaşlırma faaliyeü ile oplumım eüileşimi siiekli, canIr ve birbirlerini geüştiıiı
biçimde tutulrnuş. Ömeğin, arazi toplula§iımasının çok daha eski tarihçesine inmek
isıemiyorum; ama, onun üha yukansında yapılan çalışmalarda ilk önce toprakı2ki
verimi artırmak iızere yapılmıştır. Arazi toplulaşrrmasındaki verim artsnlınca da,

parseller birleştirilince, bu kez çifçilerin geliı diizeyi yiıi§elmiş, iircıtiği mal anmış.

Ürettiği mal aıtınca, bunlann ulaşımı, ücaıeti onaya çıkmış, bu kez aıazi ıoplulaştır-
ma sadece dağınık parselleri birleştirmek arnacıyla değil, bunun yanında ulaşım ağı-

nı da geıçeklştirmek arnacrna yöırelmişıir. Arazi toplulaştırması, hem sulama, h€m

ulaşun ağ için yapılırken iletişim anmış, bu kez loplumun bektentileri artmış, sadğ-

c€ utaşrm yeterli değl, bunun yanında köyde yaşyanlann, kenılerde olduğu gibi ya,

şın, çağdaş, insana yaraşır yaşam koşullanna ulaşması gerekmiştir.

lşte, arazi toplulaştırma bu kez sulama, ulaşım ağ değl, bunun yanında insanlann

orada yaşyabilmesi için genel amaçlı kamusal yapılann, sinemanrn, üyatronun, kü-

tııphanenin. sPor tesisıcrinin yapılmasını amaç edirıen bir içerik kazanmış ve arazi

toPlulaşğrması güniımüzde ulaşı!ğr boyuEJyla, arfuk insantafın doğayı bu kadar çok
ıahrip eunesi sonucunda, arazi toplulaşurması Batı'da anık üretimi, verimi afğrmak
için değl, orılar bize bu koııuda biraz endipyle bakıyorlar, ı.anm topraklannı sonu-

na kadar kullanmıştar, artık tüm kaynak sulannı zehLıi gübrelemekten, hala olabiı-
diğince çok verim almak, olabildiğince tiim ıopraklan çiftçiıere dağrtıp, tanma aç,

mayl dlişüniırken, onlar bugünkli ulaşuğı boyuua, arazi toplulaştırmasınr tanmsal ü-

reümi deneüemek, topraklann yiizde 25'ini ıanmdan alıkoymak, topraklann yiizde

ıs'ini biyoıop amaçlı kullanmak [izere arazi ıoplulaştrmasl yapıyorlar; ama, biz aıa-
2i toplulaştsrmasını 30 yıldır toplumun gelişmesinden soyudanmrş olarak, hala aynı
arnaca yönelik yapmaya çalışıyoruz. Sanıyorum, bizim bayısızılığımz buradan
kaynaklanıyğ.
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BAŞKAN- Teşekkiir ederiz. Sayn Cemal Bıyık...

CEMAL BIYIK- Efendim, önce konuşmacılara iki yeni öİıeri getirdikleri için te-

şkkiir ederim. Bunlaıdan birisi-yasa diğeri ıeşkilanı.

Geıçekten kıısal alan dilzenlemelerinde, bu dttzenlemeye gitnenin yaran vardu. Ni
ıekim, yanılmıyorsam, Köy İişleri Bakanlığı da, nisan veya mays aylannda bu ko-

nuda bir ıoplaııı diizenlemeyi karElaştıİm§ bulunmaktadır.

Ükemizde yapılan bir sulama vardır; bir de arazi toplul§trıması, Twrak Su Tşki-
laü tarafindan yapıIan arazi toplulaşffm:ısı vaı; bir de GAP bölgesinde yapılmaka
olan 3083 sayılı Kanun uygulaması var. Bunlar birbirlerine gtke -ben sırayla söyle-

dim- bazı iistiınliıkleri ve farklılıklar vaı. Sayın Zerrin Hamrnrm öneıisi, yanılmıyor-

sam, Avrupa'd4 Baü Avrupa ülkelerinde uygulanan şektiyıe topyektın bir kırsaı
kalkınma pğesi uygulamasıdır. Öyle ki, bu proiıde bağ parsellerinin ıopıuIa§ğma-
sından orman içi yollannın dilzenlenm€sine ve hafia kuş yuvalarının bile dtızenlen-

mesine kadar uzanan bif diizenlemedir.

Sayın Zenin }Ianımdan rica edeceğim; kendisinin öneımiş olduğu ıeşkilat şema§ın-
da böyıe biİ uygulaİnayl mı düşünüyorlar, Ttırkiye için bu şu anda ltıks müdtE veya-

huı da ideal olması gereken bu mudur diı§ünceleri veyahut da bu uyguıamaya geçB-

bilmek için önerdikleri ıeşkilat Pması yeterli midir? Teşkilaun, şmanın başnda a-

razi loplulaşiıma§ınrn dışında topyekün kıısal kalkınmayı hedef alan hrsal alan dü-

zenlemesi veyahut da başka bir isimle anılması geıekli kanaatindeyim. Teşi*iir e-
derim.

DoÇ. DR. zERRiN DEMİREL- Şimdi, sanıyorum, bildirimin anlaşılmasınü be-
nim amaçlanmdan biraz farldılık olmuş. Bunlardan bir tanesi, benim çok özenle be-

lirtmeye çalıştığun şu var: Bir başka üıkedeki yapılan çalşmalı model almak, kopya

etmek değil. Bu sadece, lonal alanın yeniden diıZenlemenin boyudannı göstermek

amacrnda idi. Üzerire basarak söylediğim şu idi: -onu tekraıIıyorum- öncelikle kır-
sal alanı geüşıirmek, daha sonra, bizim ülkemiz koşullan için bu hedeflere götilre-

c€k önlemleri; bu önlemıeri beıiİledikten sonra, bizim ülkemizin toplumsal ve eko-
nomik olaruk ve koşullan onaya konmü. lşte, bundan sonra poliıikaoların da ter-

cihlerini gözeteıek, bizim ülkemiz koşullan için hangisi lüks, hangisi değil ortaya

çıkacaktır. Ona göre, krsal alanı yeniden düzenlemenin ya da arazi toplulaşğnnası-
nın ya da arazi düzenlemesinin içeriği, kap6amı ve örgüıset yapısı ondan sonİa çıka-
caktJr. Yansıda gösıerdiğim örgütsel yapı ise bh öneri değildi. o, sadece; belki ben-
den, böyıe bir örgü§el yaPı betiİlenü; ama ben böyle ba örgütseı yapıyı belirlerken,

benim ne kadar iyi niyedi oluısam olayım, bilgi ve birikimlerin buna yetnez; birçok
eleşüri alır dedim. Nitekim de, öyle bir şey olsayü, eleştiri a!ffaktt. o bir öneri de-

ğildi. Teşkha ederim.

BAŞKAN_ Teşekkiır ederim. Göriııüyor ki, kadasEo uaziye veya tc,prağa ili§kin
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bilgilerin oplanıp yapılanması değil, bunlann yararlr biçimde uygulamaya dönüşttl-
rıılmesi, yansıtılması gerekiyğ. Bunü da, her şyden önce bif terminoloji kalgaşaıı-

ğndan kunulmak tazrm. Mcslcğimizde, maalesef bu teıminoloji kaımaşası hem üni-
versielerde, hem kurumlarda, hem de kuruluşlarü sttegelınekte ve kişileri yan t-

maka. Bu nedenle, heıhalde O<lamızdan rica edeceğz, bir kunım veyahut <la bir ku-
nıt oluşıurularak bu erminoloji sorununu çözmek gerekiyor.

tkincisi, kadastıonun işte, en önemli konusu olan insan-toprak ilişkisini biı diizene
sokmak; önce oprağı, sonra da ilişkiyi dtDene sokmak geıekiyor. Bu ise, Bayındır-
lırk lskan Batanhğırıı, Tanm Orman Bakantğnı, diğer Topıak Reform Müst€şarlığı
varsa -bilmiyorum şimdi kalktı mı- çeşiü, birçok kııruluşlan ilgilendiriı. Buradaki
sözcü arkadaşlanmz da iiniversiıE mensubu, Devlet Su İşleri mensubu. Bu da gösıe-
riyor ki, araziye ilişkin konulan, haritadan başlayıp, kadastro, ıapu, mi|ü emlak ve a-
razi diizenlenmesi, oprak refcmu gibi kurumlan. çeşidi geneı müdialiikler alğnda,
bir bakanl* alıında toplamaııın yararlı, hata zorunlu olacağ -gelecekte- gibi görü-
nüyor. Çünkü, her kurum oprak reformunu kenü amacına yöııelik ele alırsa, bugü-
ne kadar olduğu gibi güdilk kahr ve uygulamadan uzak kalıı. Bu konuda yine çşidi
seminerler düzenleyerek veyahut da oü Yönedmi olarak bir girişimde de bulunabi-
|iriz.

Hepinize, geıek sunuculara, gerekse dinleyicilere rcşekkilr ederim ve Sayın Hüseyin
Demirel den de öziir dileriz Kendi zamanından biraz çalrn§ oldü. sebebi de, top-
lanuya yanm saat geç başladık. suçu yüklenmiyorum. Yalnız, dağılırsak, ıekrar toP-
lanrma biraz güç olacak. Bilmem, arkadaşlanmz arzu ederlersc, devam edelim;

çünkü, yemeği daha erken yemek, daha önemli gibi geliyor. Buyunn Saym Topra_
koğlu.

HALUK ToPRAKoĞLU- Efendim, ben Emlak Kamulaştrrma Dairc Başkanıyım
Devlet Su İşlerinde; fakat, uzun yıllar yine Devıet Su lş|erhde bir toprakçı olarak

çalıştım. Bu rcrmino§i kelimesi... Arazi ve toprak, uzun yıllar beni de son derece
uğraşıııdı. ve rahasız etti. Aıazi diızerılenmesi, kanrmca, kişisel görüşüm, olması Ia-

am. Bu arazi düzenlemesi içerisinde de toprak düzelmesi yaptığınız işin bir ktsmını
alıyor.

Gelelim, sayın hocamın, Bulgaılardan vermiş olduğu ceviz misalirıe herhalde hepi-
miz , Anİalya'dan Adana'ya doğru ba giımişsinizdir ve sağ arafta deniz, soı tarafta
da bir yoldan ilerliyorsunuz. sağa bakuğınız zaman bir uçurum ve bu uçurumun ke-
nannda da dağ. Toprak yok üzerinde, kalker kayasının uzerinde birkaç santimıik
toprak var. Aynı zAmanda yine Mersin'in kuzey kısmında, oralarda çalışırken
1960'ır yıuaİda, ı,oprak yahut araziyi tasnif ederken, tasnif edecek bir toprak bulama-
üm. Uzun yıllaı sonra burada bir proje geliştirmek zorunluluğunda kalü Devlet Su
İşleri. Dedi ki, "Taşıma toprakta sulama olur mu?" Fakat, maalesef köylü o 5 santim
toprak iizerinde çok giizel ııaıenciye bahçeleri kurdu. Kazdı kalker kayasını, toprak
aşıü; şimdi oralara bir giderseniz göreceksiniz, seralar kuruldu. Aynı zamanda, bu
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dediğim yer de, yine Antalya dan Adana'ya giderken şöyle bir yardır, 90 deıece me-

yilli bir dağ. Güney denizine açü, iklim son derec€ miisail orada da arabadan iner

de bakaısanlz, göıeceksiniz, bir siiIit muz bahçeleri var,5 santim ıoprak iDerinde.

ve Ehmin ğıorim ki, l00 metrekaı€den elde ettiği gelir de, mübalağa eunek jstemi

yorum: ama, herhalde 50 dönüm araziden elde edilecek, norma] tanmdan elde edile-

cek gelirden çok çok fazta gelir elde ediyor. Bu açıklamayı yapmak mecburiyetinde

kaldrm. Yani, buıdan şunu kasıediyorum: Arazi dizenlemesi. Bana göre doğruduı;

ç{ınkü, bu dağı loprak düzenlenmesi değl, bu aıazinin de diizenlenmesi geıekir gibi-

me geüyoı mtlsaade ediısin. Teşkkiir ederim.

BAŞKAN- Teşkktıf ederiz.

PROF. DR. r:. TOKMANOĞLU - "Toprak Reformu" ve "Aıazi Reformu" de-

yimlerinin hangisinin doğru olduğu konusunda, çeşitli görüşleı ileri sijİtildü. Yapı-
lan tartışmalara kaıkıda bulunmak amacı ile, şunlan söyledim: Üzerinde kalın (de-

rin) ve kaliıeli toprak bulunan anzide, loprak ve arazi kavramlan birbiri ile bütün-

leşmektedir. FakaÇ topraklann heüangi bir sebeple aşınarak başka yerlere taşınması

halinde, alıaki kayalar (anataşı) meydana ç*maktadır. Böyle bir yere artık toprak

denilemez, arazi denitir. Topraklar giuikçe bitki yetişıirme kapasitesi düşer ve verim

azalır.

Sadece verimli opraklan, düa verimli hale geürmek amacı ile yapilan reform çalış-
malarına "Toprak Reformu" denilmektedir.. Topraklı ve topraksız arazilerin ıama-

mından yaraılanmak veya sağtanmakta olan faydayı aıtırrmak amacı ile yapılan re-

form ça]ışmalanna da "Arazi Reformu" denilmektediİ. Arazi Reformu, Toprak Re-
fomuna hyasla çok daha geniş kapsamlıdlr.

Eğimli biı yamaç üzerinde kalın bir loprak ıabakası vaısa, toprağın fziksel ve kim-
yasal özelliklerinc bağlı olarak, çok çeşiıli bitkiler yetiştirilğbiliı ve büyük faydalaı
sağlanabilt. Fakaı Toprak yoksa, herhangi bir bi&i yetiştirerek yamacı verimli hale

getirmek çok zor, hatta çoğu zaman olanaksızdrr. Son yıllarda Bıılgaılar, olanaksız
gibi görünen bu işi başamış ve yalçın kaya durumundaki çıplak yamaçlar iizerinde,

ceviz ağaçlan yetişlirmişlerdir. Kayalan kcski çekiçle oyarak çukuılar açmışlar ve

içlerine iyi cins toprak doldurarak, ceviz fidanlan dikmişlerdir. Fidanlann ince kök-
leri bir cins asit çıkararak kayaları eritmeke, ıoprağa dönü$ümekte ve ondan yaraİ-

lanmaktadıflar. verimli bir toprağa dikilen ceviz fidanı 7 yıl sonıİı meyve veİmeye

başlar. Böyte zor koşullaı içersinde yetiştirilen ig,20-25 yıl ionra meyve vermeye

başlayabilir. CıIrz bir yaşam siirdürecek oıan bu fldanlann, çok iyi bakılmalan, sık
sık sulanmalan, hastalıklara ve birceklere kaışı çok iyi korunmalan zorunludur. Bul-
gaİlaİ büıün bu güçıüütderi yenmiş ve ceviz büçelerini kuİmuşlardr. Ewelce tıoş

duran kayal* yamaçlar, verimli ceviz bahçeıerine dönüşmüştilr.

Ülkemizin güneyindeki muz bahçeleri genellikle, diiz ve dtize yakın yerlerde yeüşti-

riımiştir. Egedeh zeytinlikler de böylcdif. DÖğu Karadenizdeki fınd* bahçeleri ve

çay büçeleri, çok eğimli yamaçlarü yetiştiritmişıil. Hepsini takdirle kaşılıyoruz.
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Fa}aı; Bunlann hepsi, üzırinde ıoprak bulunan yerlerde yetişürilmiştir. Ülkemizin
ıqraksu biı yamacında, herhangi biı iıriinün yetişliriıdiğini bugiine kadaİ görme-

dik, göı€ı| bilen varsa lütfen söylesin. Aıazi ve iklim koşullanmu aynı olduğu için,
Bulgarlann bu çalışmasını ömek oıarak verdim. Bundan da çok iiziıntü duymakta-
ym. Batı Avrupa üIkeıerinden, çok başka ömekler vercbiıirdim.

Bu nedenlerle, içimiz yanarak Bulgarlann kurduğu ceviz bahçclerini ömek olarak
gösteriyoruz ve benzerlerinin bizde de yapılmasırıı isüyoruz. Pazarluımızda iç cn-
vizıerin ne Ladaı yiiksek fiyatlarla satıldığrnı göfenlerin, bu isteklerimize kağlacak_
lan kanısındayz. Üzerinde az veya çok toprak bulunan yamaçlara öncelik vererek,
ülkemizin her nokıasının yeşil bir önüyle kaplanmasını \€ bu önüdğn insanlanmı_
zın, ıam kapasite ile yararlanmasını isüyoruz. Bir şairimizin dediği "Dağlanmu ye-

şil olunca muİada erec€ğiz" sözünü uıusumuza amaç olaİak gtbıeriyor ve benimsen-
mesini isüyoruz.

BAŞKAN . Teşkktlr ederim. Yeni oıurum için Sayın Hüseyin Demirel'i davet edi-
yorum.
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